
گروه اقتصادی - معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه فروش بلیت چارتری تا پایان تابستان حذف می شود و 
دائمی نیست، گفت: تا پایان شهریور ماه فروش بلیت باید از طریق سایت های رسمی ایرلاین ها انجام شود.

محمد محمدی بخش درباره اجرای ممنوعیت فروش بلیت چارتری اظهار داشت: توقف فروش بلیت های چارتری 
تنها برای مدت محدودی و تا پایان تابستان به اجرا می رسد تا وضعیت بازار را سامان بخشیم.

وی ادامه داد: با توجه به اینکه بحث عرضه و تقاضا متناسب نیست مجبور شدیم که فعلا این مدل را برای مدتی مشخص 
تا پایان شهریور به اجرا برسانیم و ممنوعیت فروش بلیت های هواپیما دائمی نیست.

رییس سازمان هواپیمایی کشوری این مدل از عرضه و تقاضا هم جزیی از صنعت هوانوردی کشور است و آرامش 
که به بازار برگردد با کنترل و نظارت بازار بلیت چارتری از سر گرفته می شود، گفت: ممنوعیت فروش بلیت چارتری با 
هدف کنترل بازار به اجرا می رسد و البته موضوع جدیدی هم نیست و در گذشته توقف فروش چارتری انجام شده  است.

معاون وزیر راه و شهرسازی تاکید کرد: تا پایان سال ایرلاین ها موظف هستند تا پایان تابستان باید بلیت را به صورت 
مستقیم و از طریق سایت های رسمی خودشان عرضه کنند و به فروش برسانند. 

محمدی بخش درباره مشــکلات موجود در زیرساخت های نرم افزاری ایرلاین ها در سایت های فروش و همچنین 
وجود سایت های فیک مشابه به سایت رسمی ایرلاین ها اظهار داشت: در این باره ایرلاین ها اطلاع رسانی لازم را انجام داده اند 
البته این مشکل فراگیر است از این رو سایت هایی معتبر را بارها اعلام کرده ایم و در این باره به طور مستمر اطلاع رسانی 
می کنیم و سایت های غیر مجاز به طور مستمر شناسایی می شوند و مردم هم باید در زمان خرید بلیت هوشمندی به خرج 

دهند تا مشکلی ایجاد نشود. 
وی درباره تکلیف ســایر ســایت های فروش بلیت به غیر از سایت های رسمی ایرلاین ها تا پایان تابستان گفت: اگر 
ایرلاین ها به این ســایت ها مجوز داده باشــند این سایت ها هم تحت کنترل امکان فروش بلیت برنامه ای و غیرچارتری را 

خواهند داشت اما تاکید بر اینکه بوده که ایرلاین ها با سایت رسمی خود اقدام به فروش بلیت کنند. 
رییس سازمان هواپیمایی کشوری همچنین درباره تعیین تکلیف قیمت بلیت اربعین افزود: هفته آینده نرخ مصوب 

بلیت اربعین اعلام می شود.

رییس سازمان هواپیمایی اعلام کرد  :

حذف بلیت چارتری تا پایان تابستان
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گــروه اقتصــادی - رییــس 
کنفدراســیون صــادرات بــا ارائه 
پیشنهادی به وزیر اقتصاد برای تامین 
ارز مــورد نیاز واردات خودرو گفت: 
صادرکننــدگان کالاهــای غیرنفتی 
می تواننــد ارز مــورد نیــاز واردات 

خودرو را تامین کنند.
محمد لاهوتی با اشاره به اعلام 
برنامه ریــزی بانک مرکزی و وزارت 
اقتصاد بــرای تأمین ارز مــورد نیاز 
واردات خودرو از ســوی سخنگوی 
اقتصــادی دولت گفت: بــا توجه به 
سخت تر شدن تحریم ها و نیاز کشور 
بــه ارز حاصل از صــادرات، دولت 
دوازدهم از ســال ۹۷ بازگشــت ارز 
حاصل از صادرات غیرنفتی به کشور 
را از ســوی صادرکننــدگان الزام آور 
اعلام و مجموعه دســتورالعمل ها و 
آئین نامــه های مربوطه را به شــکلی 
تنظیم کرد که ارز صادراتی قابل کنترل 

و ردگیری از سوی دولت باشد.

رئیس کنفدراســیون صادرات 
ایران افزود: بر این اســاس، علیرغم 
تمامــی فــراز و نشــیب ها، در حال 
حاضــر برگشــت ارز صــادرات به 
چرخه اقتصادی بالای ۷۵ درصد بوده 
که عملًا نشــان می دهد سیاستی که 
دولت به دنبال آن بوده، اجرایی شــده 
و صادرکنندگان هم اثبات کرده اند که 
به هر حال، بــه این موضوع پایبند و 
متعهد به بازگشت ارز هستند. علیرغم 
تلاش صادرکنندگان برای بازگشت 
ارز حاصل از صادرات خود به کشور، 
اما در این سال ها همواره یک چالش 
جدی خودنمایی کرده و باعث شــده 
تا حدودی، شیوه هایی که دولت برای 
بازگشــت ارز حاصل از صادرات به 
چرخه اقتصادی کشور تعیین می کند، 
بر صادرات ســایه افکنده و سرعت 
رشــد آن را بگیــرد؛ ایــن در حالی 
اســت که اگر این مشــکل مشخص 
وجود نداشــت، صادرات غیرنفتی 

می توانست جهش خوبی داشته باشد.
لاهوتــی در توضیح این مطلب 
خاطرنشــان کــرد: در واقــع ایــن 
چالش بــه بازگشــت ارز صادرات 
صادرکنندگانــی برمی گــردد کــه 
کالاهای آنها به هیــچ عنوان با منابع 
یارانــه ای و نــرخ ارزان انرژی تولید 
نشده و مواد اولیه مورد نیاز تولید آن با 
ارز غیرنیمایی تأمین می شود؛ اما شیوه 
برگشــت ارز آنها همچون رفع تعهد 
ارزی صنایع بزرگی مثل پتروشیمی، 
میعانات، فلزات رنگین و فولاد تعیین 
شــده که این امر، صادرات این کالاها 
را کنــد کرده اســت.وی با بیان اینکه 
واردکنندگان به دلیــل پایین بودن و 
جذابیت نرخ ارز در ســامانه نیما، از 
خریــد ارز صادراتی بــا نرخ توافقی 

امتناع می کننــد، ادامه داد: روش های 
مختلفی برای بازگشــت ارز وجود 
دارد که می تواند برای ارز صادراتی با 

نرخ توافقی تقاضا ایجاد کند.
لاهوتی ادامــه داد: در مقطعی، 
بعــد از تلاش فراوان دولت پذیرفت 
که ارز مورد نیاز برای واردات برخی 
از کالاها همچون موبایل های لوکس 
را از ارز صادراتــی تأمین نماید و بار 
تأمین ارز را از ســامانه نیما بردارد که 
این روش بسیار مناســبی بود، اما به 
دلیل اینکه حجــم واردات موبایل به 
میزان حجــم ارز صادرات کالاهایی 
مذکور نبود، متوقف گردید. هر چند 
که این راهــکار در همان مدت زمان 
اجرا، کمک شــایانی به برون رفت از 
معضل رفع تعهد ارزی صادرکنندگان 

مذکــور نمود. وی با اشــاره به الزام 
دولت نسبت به اجرای قانون واردات 
خودرو علیرغم مخالفت هایی که در 
برخی بخش های دولتی وجود دارد، 
گفت: امروز کــه دولت به دنبال پیدا 
کردن راهکاری برای تأمین ارز مورد 
نیاز واردات خودروهای نو و کارکرده 
اســت، پیشــنهاد می گردد تأمین ارز 
واردات خــودرو از محل ارز حاصل 
از صادرات کالاهای مذکور صورت 
گیرد تا بار تأمین ارز واردات خودرو 

از سامانه نیما برداشته شود.
رئیس کنفدراســیون صادرات 
ایــران ادامه داد: با توجه به اینکه روند 
واردات خودروهای مونتاژی نشــان 
داده اســت کــه مصرف کننده نهایی 
خــودرو را بر مبنای قیمتی تا دو برابر 

نرخ ارز آزاد، خریــداری می کند، به 
نظر می رسد اگر دولت ارز صادراتی 
را، بــه ارز مورد نیــاز واردکنندگان 
خودرو، پیوند دهد، تقاضای جدیدی 
در ســامانه نیما ایجاد نکرده و قیمت 
خودروهای وارداتی در بازار کاهش 
می یابــد، ضمــن اینکه صــادرات 

غیرنفتی نیز حمایت خواهد شد.
لاهوتی در پاســخ به این سوال 
که آیــا ارز مورد نیاز صادرات بخش 
کشــاورزی کفاف ارزهای مورد نیاز 
واردکننــدگان خودرو را خواهد داد، 
گفت: تا به امروز دولت فقط واردات 
موبایل را به اســتفاده از ارز صادراتی 
پیونــد زده اســت در حالیکه دولت 
می تواند واردات طیف گســترده ای 
از کالاهای مورد نیاز کشــور را به ارز 

صادراتی گره زند؛ این در حالی است 
که باید فــروش ارز به واردکنندگان 
این کالاها در ســامانه نیما به صورت 
همزمان متوقف شود تا واردکنندگان 
به سمت استفاده از ارز صادراتی سوق 
پیــدا کنند. به گفتــه لاهوتی، در این 
صورت سه هدف محقق می شود، اول 
اینکه بار تأمین ارز از سامانه نیما کاهش 
یافتــه و عرضه ارز در این بخش ها به 
دلیــل اینکه با نــرخ توافقی صورت 
می گیرد، مشکل صادرکنندگان را در 
رفع تعهد ارزی برطرف خواهد کرد، 
ضمناً به دلیل اینکه ارز صادرکنندگان 
ارز راحت الوصول اســت، استفاده از 
آن برای واردکننده جذابیت بیشتری 
دارد. وی در خصوص مکانیزم تبادل 
ارز میان صادرکنندگان و واردکنندگان 

نیز توضیح داد: در زمان ثبت سفارش 
کالاها، مکانیزم استفاده از ارز صادراتی 
گروههای مذکور می تواند مشخص 
شــود، به نحوی که اظهارنامه و کوتاژ 
صادراتی صادرکننده در سامانه جامع 
تجارت بارگذاری شده و ریال معادل 
ارز دریافتی از ســوی واردکننده، به 
حساب صادرکننده واریز گردد و در 
مقابل صادرکننده نیز، ارز را در اختیار 

واردکننده قرار دهد.

پیشنهاد رئیس کنفدراسیون صادرات به دولت؛

ارز صادرات کالاهای غیرنفتی را به واردکنندگان خودرو بدهید

 

اقتصادی

گروه اقتصادی- موضوع رسوب 
کالا در بنادر و گمرکات از جمله مسائل 
عجیب و دردآور تجارت خارجی ایران 
است که مثل یک زخم کهنه هر از گاهی 
هنگام بازدید یک مقام مســئول سر باز 
می کند. آخرین بار، بازدید سرزده رئیس 
قوه قضائیه از بنادر اســتان مازندران در 
خردادماه ســال جاری بود که موجب 
شــد تا بار دیگر معضل جدی رسوب 
کالاهای اساســی در رســانه ها مطرح 

شود.
پس از این بازدید ســرزده بود که 
محمد مخبر، معاون اول رئیس جمهور، 
وزیــر اقتصــاد را مکلــف کرد ظرف 
یک ماه، مشــکلات و نارســایی های 
موجود در گمرکات را حل و فصل کند. 
سید احســان خاندوزی اما در حاشیه 
بازدید از گمرک و انبارهای منطقه ویژه 
اقتصادی بنــدر امام خمینی، از کاهش 
قابل توجه رسوب کالا در بنادر کشور 

خبر داد.
وزیــر اقتصاد: ایــن میزان 
رسوب کالا در بنادر طبیعی است
ســید احســان خانــدوزی در 
خصوص حجم رســوب کالا در بنادر 
کشــور گفت: »در ســال حدود ۱۶۰ 
میلیون تــن کالای صادراتی و وارداتی 
وارد مرزها و گمرکات کشور می شود؛ 
از ایــن رقم، حــدود ۵۰۰ هزار تن به 
صورت رسوب در ایامی از سال وجود 
دارد که بعد از واردات کالای جدید در 
کشور توزیع می شود؛ به عبارت دیگر، 
حجم رسوب کالا در سال معادل حدود 
ســه هزارم مجموع تجــارت در ایران 
اســت و رویه متعارفی در فرآیندهای 
کالاهــای تجاری و گمرکی کشــور 

محسوب می شود.«

هر چند وزیر اقتصاد میزان رسوب 
کالا در بنادر کشــور را طبیعی می داند؛ 
اما حداقل شــواهد حکایت از ماجرای 
دیگری دارد؛ دپــوی نهاده های دامی، 
گوشت و ســایر کالاهای اساسی تنها 

بخشــی از رســوب کالا در گمرکات 
است که مستقیماً بر سفره ایرانیان تأثیر 
منفــی می گذارد.انتشــار برخی اخبار 
همچون ماجرای رسوب گوشت های 
یخ زده برزیلی نشــان می دهد، معضل 

رســوب کالا همچنان پابرجاســت و 
شــاهد تغییری در این رویه نیستیم. از 
طرف دیگر، بررسی تاریخی موضوع 
رسوب کالا نشان می دهد هرگاه کشور 
با سردرگمی در حوزه سیاست گذاری 

ارزی مواجه بوده، به فاصله زمانی اندکی 
با اخباری از جنس معضل رسوب کالا 
و فاسد شدن کالاهای اساسی در بنادر 

روبرو می شویم.
بررسی ها نشان می دهد با وجود 
تأثیــر قابل توجــه بازدیدهای میدانی 
مسئولان دستگاه های اجرایی و نظارتی 
بر جلب توجه به موضوع رسوب کالا، 
به منظور حل ریشه ای معضل رسوب 
کالا، بایســتی در حوزه قانون گذاری 
و نظــارت بر اجــرای قوانین موجود، 
اقداماتی در دســتورکار قــرار گیرد؛ 
موضوعی که از قــرار معلوم مقدمات 
آن در دولت پیگیری شــده اما به طرز 

مشکوکی متوقف مانده است.
مصوبه ای که جلوی رسوب 
کالا را می گرفــت امــا خــودش 

رسوب کرد!
بررسی اخبار نشان می دهد تقریباً 
یک ســال پیــش، در اوایــل مردادماه 
سال گذشــته، شورای عالی هماهنگی 
اقتصادی سران قوا به موضوع ساماندهی 
واردات از طریــق تقویــت نظام ثبت 
ســفارش و به کارگیری سازوکارهایی 
بــرای جلوگیری از رســوب کالا در 
گمــرکات ورود کرده و تصمیماتی در 

این زمینه نیز به تصویب رسیده است.
مطابق با اطلاعات منتشــر شده 
از مصوبات این جلســه، مقرر شــد به 
جهت بهبود وضعیت واردات، ضوابط 
و مقــررات لازم در ایــن زمینه تهیه و 
برای بررســی و تصویب به جلســه 
شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران 
قوا ارائه شــود تا انضبــاط در واردات 
از جملــه الزام واردکننــدگان به ثبت 
سفارش و جلوگیری از رسوب کالاها 

در گمرکات کشور محقق شود.
شواهد بیانگر آن است که با وجود 
گذشــت یک ســال از این اخبار، این 

مصوبه نیز خود به نوعی درگیر رسوب 
شــده اســت؛ به گونه ای که علی رغم 
تصویب لایحه پیشنهادی »پیشگیری 
و مقابله با رســوب کالاهــا در مبادی 
ورودی کشور و سازمان جمع آوری و 
فروش اموال تملیکی« در هیئت دولت 
در دی ماه سال گذشته، این مصوبه هنوز 
به مجلس ارائه نشده است. پیگیری ها 
حاکی از آن اســت کــه این مصوبه در 
حــال حاضر در راهروهای دولت و در 
کمیسیون های مختلف دولت دست به 
دست می شــود و گویا کاملًا به دست 

فراموشی سپرده و بایگانی شده است.
در همین راستا، چندی پیش، سید 
علی روحانی معاون اقتصادی وزارت 
اقتصاد در پاســخ به ســوالی مبنی بر 
آخرین وضعیت لایحه رسوب کالا، از 
سرنوشت این لایحه اظهار بی اطلاعی 
کرد.با این حال، سید احسان خاندوزی، 
وزیر اقتصاد در تیرماه ســال جاری در 
خصــوص آخرین وضعیــت لایحه 
پیشــگیری از رســوب کالا در مبادی 
ورودی کشور اظهار داشت: »با توجه به 
اینکه نقدهای مختلفی از سوی اعضای 
هیئت دولت مطرح شــد؛ این لایحه به 
منظور بررسی مجدد، به کمیسیون های 
تخصصی ارجاع شد اما به جهت اینکه در 
چهارماهه ابتدایی سال، بیشتر مصوبات 
هیئت دولــت متمرکز بر آئین نامه های 
اجرایی قانون بودجه اســت، پیش بینی 
می شــود به زودی این لایحه مجدداً در 
دستورکار هیئت وزیران مورد بررسی 

قرار گیرد.«
ایــن در حالی اســت کــه علی 
خضریان، ســخنگوی کمیسیون اصل 
۹۰ مجلس شــورای اســلامی در این 
خصوص می گوید: دولت اعلام کرده 
قصد ارائه لایحه ای برای پیشــگیری 
و مقابله با رســوب کالاهــا در مبادی 

ورودی کشــور دارد کــه این موضوع 
همچنان انجام نشده است، اما آنچه که 
مشخص است باید سازوکاری اعمال 
شود تا هر کالایی که بدون ثبت سفارش 
وارد کشور می شود، از ابتدا تخلیه نشود 
و یــا کالاهایی که اعلامیه تأمین ارز آن 
در ســامانه جامع تجارت وجود ندارد، 
در گمرکات متروکه نشود تا موجبات 

سوءاستفاده در آینده پیش نیاید.
رســوب ۱۱۰ تن گوشــت 

یخ زده برزیلی در بنادر کشور
امــا در ســایه تعلــل دولت در 
خصــوص ارائه لایحه پیشــگیری از 
رســوب کالا اما همچنان این معضل 
قدیمی خبرســاز است. افزایش قیمت 
کالاهای اساســی، بر هیچ فرد و نهادی 
حتی دولتمــردان و مجلس نشــینان 
پوشــیده نیست، رشد قیمتی که علاوه 
بر افزایش هزینه هــای جاری و تورم 
جهانی، اغلب به دلیل عدم تعادل عرضه 
و تقاضا در ایران تشدید می شود. یکی 
از مواردی که دولت را قادر می ســازد، 
عرضه و تقاضا را مدیریت کرده و روی 
قیمت کالاها نظارت بیشــتری داشته 
باشد، واردات کالاهای اساسی بوده که 

مستقیماً بر زندگی مردم اثرگذار است.
بــه عنوان مثــال در ماه های اخیر 
شــاهد افزایش قیمت گوشت و مرغ 
بوده ایم، هرچند برخی از کارشناســان 
اقتصــادی این امر را به تأثیر حذف ارز 
ترجیحی مرتبط می دانند، اما بررســی 
دقیق ماجرا نشانگر عدم تعادل در عرضه 
و تقاضا است که صفوف خرید مرغ و 
گوشت نیز مهر تأییدی بر این ادعا است.
عجیب اینجاســت که در همین 
مدت ۱۱۰ تن گوشــت برزیلی یخ زده 
به مدت یک سال در بنادر کشور وجود 
داشته است؛ اما عزمی برای ترخیص این 
کالای اساســی وجود نداشته و نتیجه 

واردات دیرهنــگام گوشــت منجمد 
یخ زده، افزایــش عجیب وغریب این 
محصول بوده اســت به گونه ای که در 
حال حاضر گوشت کشتار روز با قیمت 
کمتر از ۴۰۰ هزار تومان در دســترس 

نیست.
از ســوی دیگر به عقیده برخی از 
کارشناســان صنایع غذایی، انبارداری 
گوشت یخ زده موجب کیفیت نامطلوب 
آن شــده و در نهایت مواد مغذی آنکه 
برای ســلامتی بدن مفید است، حذف 

می شود.
وقتی تعلــل دولت، خوراک 
رسانه های معاند را تأمین می کند!

همین موضوع بســیار ساده یعنی 
ترخیص به موقع کالا از بنادر کشــور 
و جلوگیری از هرگونه رســوب کالا، 
خوراک رســانه ای مناســبی را برای 
فرصت طلبان خارج نشین فراهم کرده 
است. به عبارتی شــبکه های معاند از 
ایــن فرصت بهترین بهــره را برده و با 
موج ســواری شــدید، ذهن مخاطب 

داخلی را هدف قرار می دهند.
در ماجرای ترخیص این ۱۱۰ تن 
گوشــت یخ زده نیز رسانه های معاند، 
بهتریــن بهــره را برده و شــدیدترین 
حملات را نسبت به حاکمیت تحمیل 
ساختند؛ درحالی که موضوع فوق، تنها 
با پیگیری لایحه کاهش رســوب کالا 
در گمرکات و سایر سیاست گذاری ها 
به جهت تســهیل در فرایند ترخیص 
کالا، حل و فصل می شد.چنانچه برخی 
اصلاحات قانونــی همچون تصویب 
لایحه پیشــگیری از رسوب کالا انجام 
شود، طبیعتاً هم در روند عرضه کالاهای 
اساسی و هم در موضوع مدیریت بهینه 
منابع ارزی شاهد تحول جدی خواهیم 
بــود اما با این وجود تعلل دولت در این 

زمینه بسیار جای تأمل دارد.

مسئله عجیب و دردآور تجارت خارجی ایران؛

مصوبه ای که جلوی رسوب 
کالا را می گرفت، رسوب کرد!
با وجود اینکه چندی پیش، وزیر اقتصاد از کاهش رسوب کالا در بنادر کشور خبر داده، اما انتشار اخباری همچون 

ماجرای رسوب ۱۱۰ تن گوشت یخ زده برزیلی نشان از رسوب مصوبه دولت برای کالاهای رسوبی دارد.

گروه اقتصادی - طرح کالابرگ 
الکترونیکی که از اواخر سال گذشته 
در سراسر کشــور به اجرا درآمد، به 
تدریج وارد ابعاد تازه تری شده و برای 
جلب مشــارکت بیش تر خانوارها، 
مشوق های جدیدی در آن پیش بینی 
می شود. با آغاز مرحله جدید طرح از 
روز ۱۰ مردادمــاه، خانوارهای دهک  
یکم تا سوم که یارانه ۴۰۰ هزار تومانی 
دریافت می کنند، به شــرط آنکه ۵۰ 
درصد اعتبــار یارانه خود) ۲۰۰ هزار 
تومان( را به خرید کالابرگ اختصاص 
دهند، ۱۲۰ هزار تومان شارژ اضافه به 

ازای هر نفر دریافت خواهند کرد.
وزارت تعــاون، کار و رفــاه 
اجتماعی طــی روزهــای اخیر در 
اطلاعیه ای از آغاز مرحله جدید طرح 
کالابرگ الکترونیکی خبر داد و اعلام 
کــرد که به موجــب آن خانوارهای 

دهک هــای اول تــا ســوم و تحت 
پوشش کمیته امداد امام خمینی )ره( 
و بهزیستی می توانند از افزایش اعتبار 
۱۲۰ هزار تومانی بهره مند شوند. امکان 
برداشــت یارانه ۱۲۰ هزار تومانی در 
صورتی اســت که خانوار ۵۰ درصد 
اعتبار یارانه خــود را به خرید کالا از 
لیســت ۱۱ قلم کالای پیش بینی شده 

در طرح اختصاص بدهد.
در این مرحله همه خانوارهای 
دهک های اول تا ســوم کم درآمدی 
همراه با خانوارهای تحت پوشــش 
ســازمان بهزیستی و کمیته امداد امام 
خمینــی )ره( مشــمول افزایش ۳۰ 
درصدی یارانه شده اند و اعتبار مازاد 
آنها به میزان ۱۲۰ هزار تومان افزایش 

یافتــه اســت. در صــورت افزایش 
احتمالی تورم اقلام سبد کالابرگ این 
مبلغ مجدد افزایش خواهد یافت اما 
پرداختی خانوارها تا پایان سال ثابت 

خواهد ماند.
اعتبار مازاد پیش از این ۸۰ هزار 
تومان بود که دولت با همراهی وزارت 
رفاه با توجه به استقبال خانوارها و به 
منظور جلب مشارکت بیش تر مردم 
آن را بــه ۱۲۰ هزار تومــان افزایش 
داده اســت. این اعتبار مازاد در واقع 
کمک دولت برای تأمین سبد غذایی 
خانوارهای نیازمند اســت و دولت 
درنظر دارد تــا مواد مغذی مورد نیاز 
در قالب ۱۱ قلم کالای سبد کالابرگ 
به جامعه هدف اختصاص داده شود و 

سه دهک کم درآمد به لحاظ تغذیه و 
تامین مواد پروتئینی و ویتامین ها دچار 

مشکل نشوند.
آنطور که علیرضا عســگریان 
- معــاون وزیر تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی گفته در مرحله جدید طرح 
کالابرگ سهم پرداختی مردم بر مبنای 
سال گذشــته ثابت بوده و خانوارها 
با خرید حداقــل ۲۰۰ هزار تومان از 
اقلام سبد کالابرگ می توانند مشمول 
دریافــت ۱۲۰ هزار تومــان افزایش 
اعتبار شــوند. البتــه ۱۱ قلم کالای 
اساســی در این طــرح بر مبنای نرخ 
سال ۱۴۰۱ اســت که در بیش از ۹۰ 
هزار فروشگاه کشور عرضه می شود.

وی گفت: تلاش ما این است که 

ظــرف یک ماه آینده یک یا دو دهک 
دیگر از یارانه بگیــران از دهک های 
پاییــن جامعــه به طــرح کالابرگ 
الکترونیک اضافه شــوند و کمک و 
بار مالی این طرح هم توســط دولت 

پیش بینی  شده است.
بر اساس اطلاعیه وزارت تعاون، 
کار و رفــاه اجتماعی در این مرحله، 
اعتبار کالابرگ برای همه یارانه بگیران 
از یک ماه قبل واریز می شود اما برای 
سه دهک اول تا سوم و خانوار تحت 
پوشش ســازمان بهزیستی و کمیته 
امداد امــام خمینــی)ره(، علاوه بر 
اعتبار موجود یعنی ۴۰۰ هزار تومان 
۳۰ درصد اعتبار اضافی به مبلغ ۱۲۰ 
هزار تومان واریز می شود و درصورت 

افزایش احتمالی قیمت ســبد مبنا نیز 
مبلغ یارانه بدون سقف افزایش یافته 
به طوری که پرداختــی خانوار ثابت 
بماند و دولت مابه التفاوت قیمت روز 
با قیمت مبنــا را از محل یارانه فعلی 
و یارانه جدید جبران می کند.درواقع 
معیار محاسبه قیمت ۱۱ قلم کالایی که 
خریداری می شود سال ۱۴۰۱ خواهد 
بود و تورم تحمیل شــده به این اقلام 
با شارژ اضافی دولت جبران خواهد 

شد.
اما ۱۱ قلم کالای اساســی طرح 
کالابرگ شامل برنج ایرانی، گوشت 
منجمــد گوســاله، حبوبات، شــیر 
کم چــرب، پنیر، ماســت  کم چرب،  
مرغ، تخم مرغ، روغن مایع، ماکارونی 

و قند و شــکر اســت و طبق آخرین 
گزارش ها ۱۰ فروشــگاه زنجیره ای 
بــزرگ و ۸۴ هزار فروشــگاه خُرد و 
جمعا ۹۳ هزار پایانه در سطح شهر و 
روستا به سامانه کالابرگ پیوسته  و در 

حال ارائه خدمت به مردم هستند.
خانوارها می توانند با مراجعه به 
درگاه اینترنتی shoma.sfara.ir و 
نصب برنامه شــما از وجود مغازه ها 
و فروشگاه های مشــمول که به این 
طرح متصل شــده اند باخبر شــوند. 
همچنین با شماره گیری کد دستوری 
#۱۴۶۳*۵۰۰* از کــد خرید و کد 
اعتبار و باقیمانــده اعتبار یارانه خود 

مطلع شوند.
در حــال حاضر طرح کالابرگ 

الکترونیــک برای ســه دهک اول تا 
سوم کم درآمدی به اجرا درمی آید که 
جمعیت ۲۹ میلیون نفری کشور را در 
برمی گیرد. طبــق آخرین آمارها یک 
میلیون خانوار از طرح استقبال کرده ند 
که در مقایسه با سال گذشته رشد قابل 

قبولی داشته است.
کالابــرگ  طــرح  اجــرای 
الکترونیکی تکلیف قانونی و مصوبه 
مجلس است و دولت بارها اعلام کرده 
بنا ندارد یارانه نقدی را حذف کند. این 
طرح اختیاری است و چنانچه تمایل 
خانوارهــا به خریــد کالابرگ نبود، 
همچنان امکان برداشت نقدی یارانه 
واریــزی وجود دارد لــذا خانوارها 
می توانند عــلاوه بر یارانــه نقدی، 
کالابرگ الکترونیکی را انتخاب کنند 
و خرید خود را به شکل اعتباری انجام 

دهند.

جزئیات استفاده از شارژ ۱۲۰ هزار تومانی کالابرگ الکترونیکی

بررسی ها نشــان می دهد با وجود تأثیر قابل توجه بازدیدهای میدانی مسئولان دستگاه های 
اجرایی و نظارتی بر جلب توجه به موضوع رسوب کالا، به منظور حل ریشه ای معضل رسوب کالا، 
بایستی در حوزه قانون گذاری و نظارت بر اجرای قوانین موجود، اقداماتی در دستورکار قرار گیرد؛ 
موضوعی که از قرار معلوم مقدمات آن در دولت پیگیری شده اما به طرز مشکوکی متوقف مانده است.

گــروه اقتصــادی -عضــو 
کمیسیون برنامه بودجه و محاسبات 
مجلس شــورای اســلامی بــه بیان 
توضیحاتــی درباره اثرات مثبت بهره 
بــرداری از فــاز ۱۱ پــارس جنوبی 

پرداخت.
جعفر قادری عضو کمیســیون 
برنامــه بودجه و محاســبات مجلس 
شــورای اســلامی درباره شــروع 

بهره بــرداری از فاز ۱۱ پارس جنوبی 
و افزایــش بهره برداری از گاز گفت: 
هفته گذشــته تعدادی از نمایندگان 
کمیســیون جهش تولیــد از فازهای 
مختلف پارس جنوبی بازدید داشتند، 
یکــی از اقدامات ارزشــمند وزارت 
نفت جابجایی سکوی فاز ۱۲ پارس 
جنوبی بــود، زیرا به دلیــل افزایش 
بهره برداری قطر با افت فشــار روبرو 

شده است و این سکو به فاز ۱۱ پارس 
جنوبی منتقل شد که یکی از ابتکارات 

دولت محسوب می شود.
قــادری در ادامه بیــان کرد: در 
فاز ۱۲ پارس جنوبی امکان برداشت 
گاز وجود نداشــت و به همین دلیل 
با ابتکار دولت ســیزدهم این سکو را 
به فاز ۱۱ منتقــل کردند تا این امکان 
فراهم شــود که امکان برداشت گاز 
بیشــتر فراهم شود این اقدام یک کار 
ارزشمند است که توسط وزارت نفت 

انجام شده است.
این نماینــده مجلس یازدهم در 
ادامه با بیان اینکه فاز ۱۱ پارس جنوبی 
۳ ســال زودتر به بهره برداری رسیده 
اســت بیان کرد: این اقدامات وزارت 
نفت و دولت ســیزدهم در راســتای 
افزایش بهره برداری از گاز انجام شده 
اســت که می تواند به مــا در افزایش 
صادرات گاز و رفــع ناترازی گاز و 
همچنیــن ذخیره ســازی گاز کمک 

شایانی کند.

وی در ادامه خاطرنشــان کرد: 
این اقدام دولت ســیزدهم به ما کمک 
می کند که در فصولی که اوج مصرف 
گاز را داریــم مثــل زمســتان که با 
بیشترین میزان مصرف مواجه هستیم 
با افزایش این برداشت از گاز و افزوده 
شــدن ظرفیت فاز ۱۱ پارس جنوبی 
با کســری گاز مواجه نشــویم و در 
تابستان ها نیز این ظرفیت جدید این 
امکان را به ما می دهد که با قطعی برق 
مواجه نشویم و واحدهای پتروشیمی 
ما در مقاطع مختلف در زمینه مصرف 
گاز بتوانند انرژی مورد نیاز خودشان 

را دریافت کنند.
عضو کمیسیون برنامه بودجه و 
محاسبات مجلس در ادامه با بیان اینکه 
با بهره برداری از فاز ۱۱ پارس جنوبی 
با افزایش ۱۵ تا ۲۰ میلیون متر مکعبی 
گاز مواجه می شویم خاطرنشان کرد: 
تاکنون نزدیک بــه ۵۰۰ میلیارد دلار 
از پارس جنوبی، کشور کسب درآمد 
کرده اســت. این افزایــش ظرفیت 

برداشــت گاز هم میــزان درآمد ما را 
افزایش می دهد و علاوه بر این میزان 
برداشت ما را نســبت به کشورهای 
همســایه افزایش خواهد داد و علاوه 
بر این رشد اشتغال فرصت های کاری 
کــه به دنبال خودش ایجاد می کند نیز 
یکــی از اثرات مثبــت افتتاح فاز ۱۱ 

پارس جنوبی است.
این نماینــده مجلس یازدهم در 
ادامه بیان کرد: عملکرد وزارت نفت 
و دولت ســیزدهم در زمینه افزایش 
برداشــت گاز عملکــرد قابل دفاعی 
اســت و معتقدیم که کارهای خوبی 
در مــدت زمان روی کار آمدن دولت 
ســیزدهم در زمینه برداشــت از گاز 
انجام شده اســت. اینکه ما بتوانیم از 
میادین مشترکمان با قطر یعنی فاز ۱۱ 
پارس جنوبی بهره برداری بیشــتری 
داشــته باشــیم باعث می شود نه تنها 
از ســایر رقبایمان جلــو بیفتیم بلکه 
می توانیم از آنها در زمینه برداشــت از 

گاز سبقت هم بگیریم.

اسحـق ارزانـی
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